

15 May 1970

The ^{overthrow} reversal of Prince Sihanouk, and the reorientation subsequently of the foreign policy of Cambodia, the American and South Vietnamese attack on the sanctuaries, the "couverture" of the attack by the political declaration of President necessitate a new assessment of the conditions of the war in Vietnam.

The idea of a negotiated settlement materialized in the past by the end of the bombing of North Vietnam on the American side and the participation of the North Vietnamese at the Paris meetings has apparently weakened. This is, at least, the way, this event, in the world, is interpreted by the intellectuals, the leftist politicians, and the pacifists, etc.

It should be noted that:

a) The opinion expressed reflects the blind fear of a world conflict which none of the great Powers can begin dreaming of;

b) The North Vietnamese have not, up to the present time, any intention to negotiate. They only accept to come to Paris, pretending a breach from their intransigence (making a tear in their intransigence), because they plan to take advantage of this tribune for the need of propaganda.

The North Vietnamese hope to win the war again, that is to say, to annex, directly or indirectly right away or in the near future, South Vietnam. So the American decision changes nothing in the real situation, from the point of view of an eventual compromise, because their adversaries do not envisage this for a moment.

On the other hand, this manifestation of effort on the part of Americans under the pressure of doves, has been accompanied by too many restrictions (prolonged and deep penetrations into Cambodia, etc.) to impress North Vietnamese on the direct political plan between the U.S.A. and North Vietnam. On this plan, this is the determination of the American people which counts and, in spite of the support of the silent electoral mass, we can conclude that things will politically remain in the present state.

It is not the same with the military plan. The North Vietnamese general staff has sustained a noticeable deterioration in its position.

Heretofore the areas known by the names of "the Parrot's Beak" and "Fishhook" had been situated 200 kilometers from a port where the North Vietnamese had free access. They had been served by routes which they disposed without obstacle. These sanctuaries allowed them to supply their operation in all the Delta, the Saigon region, and part of the Center. They played, for their forces, the role which Communist China played for the Viet-Minh in their struggle against the French. Henceforth the supply of arms, munitions and provisions, perhaps without sustenance, had to come from Tonkin Delta, that is to say a distance of 1200 kilometers, by the Ho Chi Minh trail which is bombed by American planes.

It must also be considered that the North Vietnamese ^{will try to} control all the part of Cambodia east of Mekong, either trying to control the access to the part of Kompong-Som, ^{that} ~~that~~ practically means to occupy all Cambodia including its capital, or ^{to} submit to restrict, considerably, their military action in the whole Southern peninsula.

Also if the North Vietnamese are still ^{capable} able, from that distance, of a war effort sufficient to occupy Phnom-Penh and to approach Kompong Som, it is difficult to conceive that the Cambodian government, supported by Americans and South Vietnamese, were not able to maintain a bridge at Kompong Som, which would make the Communist occupation of West Cambodia and the north road to Phnom-Penh useless.

It is therefore reasonable to consider winning a reduction of Communist military action in the South.

So, at the price of a supplementary effort limited ~~in~~ Cambodia, the South Vietnamese army and administration will be able to pursue an action of regaining control which ^{it} already undertaken and rewarded with encouraging success.

From a diplomatic point of view, the necessity for the North Vietnamese to move their force in Cambodian territory, after showing it off in Laos, reveals prematurely their expansionist aims in the Indochinese peninsula.

It is a fact that their penetration into Cambodia (also the same thing in Laos) is covered by a group of nationals with the well-known personality of that country. But, in the capitals of the Southeast Asian country, it is known that Prince Sihanouk took alarm, precisely, at the occupation of one third of his country by the North Vietnamese. It is known that they have discreetly approached the Americans. It is known that the middle classes of the towns are hostile to him.

A convocation by Indonesia of a conference of Southeast Asian countries not aligned with communism is an indication of disquiet in these countries. This disquiet will compensate the Americans for the propaganda attack organized, all over the world, by Communist or sympathetic organizations.

If one thinks that the events of Cambodia would bring the Vietnam war to a settlement, several points should be remembered.

Today, the USSR, waiting for other progress, is unable to see favorably the possibility of an extension of Communism over the whole Indochinese peninsula. They know this means in reality the expansion of China.

Launched by France, the idea of a conference of nations haunted by conflict to try out a settlement found a favorable but fleeing echo toward Moscow. I have often stressed that the conflict between North and South Vietnam cannot be settled between only the two antagonistic parties in Vietnam because the levels of the war are situated abroad. The apparent weakening of the notion of negotiation between those combatants, therefore, is obviously replaced by the introduction of a notion of international conference.

One should stand up for assuring that China would not take part into such a meeting and at the same time against it. Therefore, the question is to know for how long North Vietnam will still insist on reviving a Chinese domination of which it has been the first victim during the most part of its history.

Without the abject capitulation of the United States, North Vietnam should, in order to free itself from China, renounce the immediate annexation of South Vietnam or the disagreement from South Vietnam by a coalition government. The increasing hold of China on the Hanoi government and the perspective military difficulties in the South might incite it to such a renunciation. Meanwhile ~~its~~ political situation inside North Vietnam is less solid than we believe and it should be assured that ~~its~~ internal opponents would not find the support of another sanctuary beside the South Vietnam government.

^{As a} In the consequence of negotiations, the character of the government will be constituted, by the United States, to succeed the actual military government, will sooner or later enter into consideration. An anti-communist but not aggressively anti-communist government also capable of taking into consideration but not submitting to the imperative of Chinese proximity (vicinity), will constitute inevitably a masterpiece of device for the settlement of conflict.

21 May, 1970

not good The declaration of Mao Tse-tung dispatched by the New China Agency yesterday, is, in my opinion, showing totally the demonstration of power, in his extremely traditional arrogance, particularly destined over countries all over the world and the manner of affirming the totally laid hand and the pressure on the North Vietnamese communists with an eye to prevent these latter from approaching the Soviets who should advise them, by the undertaking of Le-Duan (Secretary General of the Hanoi political bureau), a moderation with a view to the approaching negotiation with the U.S.A.

I also think that Mao Tse-Tung wanted to, at the same time, ~~retort~~ the biting indictment published by the "Pravda" which accused Peking of ultra-nationalism, for better emphasizing on the true interproletarian line of the U.S.S.R.

Anyhow, Peking knows pretty well that however great the progress in the fabrication of their nuclear arms may be, it will still be, in some years, far from reaching the superiority of the Soviet and American power in this field and this is why, in spite of the actual Chinese peril for the future, it is reasonable to believe that Mao Tse-Tung and his crew would hesitate to throw themselves directly into the conflict now. It seems what he wants is to take advantage of (make use of) Indochinese conflict and the conflict of the Near-east to use both U.S.A. and U.S.S.R., secretly making a global bargaining separately with these two super-great powers.

15 mai 1970

Le renversement du Prince Sihanouk et la réorientation subséquente de la politique étrangère cambodgienne, l'attaque des "sanctuaires" par les armées américaine et sud-vietnamienne, la "couverture" de cette attaque par les déclarations politiques du Président Nixon nécessitent une nouvelle appréciation des conditions du conflit du Vietnam.

o o o

La notion de règlement négocié, matérialisée dans le passé par l'arrêt des bombardements du Nord-Vietnam du côté américain et par la participation des Nord-Vietnamiens à des entretiens à Paris, est apparemment affaiblie. C'est, du moins, ainsi que, dans le monde, l'événement est interprété par les intellectuels, les politiciens de gauche, les pacifistes, etc...

On notera que:

a) l'opinion ainsi exprimée reflète la crainte aveugle d'un conflit mondial alors qu'aucune des Puissances capable de l'ouvrir ne songe à le faire;

b) les Nord-Vietnamiens n'ont eu, jusqu'à présent, aucunement l'intention de négocier. Ils ont seulement accepté de venir à Paris, faisant ainsi un accroc à leur intransigeance, parce qu'ils comptaient tirer parti de cette tribune pour les besoins de leur propagande.

Les Nord-Vietnamiens espèrent encore gagner cette guerre, c'est-à-dire annexer directement ou indirectement, immédiatement ou dans l'avenir proche, le Sud-Vietnam. La décision américaine ne change donc rien à la situation réelle du point de vue d'un éventuel compromis car l'un des adversaires ne l'envisage pas pour le moment.

D'un autre côté cette manifestation d'énergie de la part des Américains a été, sous la pression des "colombes", accompagnée de trop de restrictions (profondeur et durée de la pénétration au Cambodge, etc...) pour avoir impressionné les Nord-Vietnamiens sur le plan politique direct U.S.A. - Nord Vietnam. Sur ce plan c'est la détermination du peuple américain qui compte et, en dépit de l'appui silencieux de la masse électorale on peut conclure que, politiquement, les choses restent en l'état.

o o o

Il n'en est pas de même sur le plan militaire. L'Etat-Major nord-vietnamien subit une sensible détérioration de sa position.

Les zones désormais connues sous les noms de "Bec de Canard" et "Hameçon" étaient situées à 200 kilomètres d'un port où les Nord-Vietnamiens avaient libre accès. Elles étaient desservies par des routes dont ils disposaient sans entraves. Ces "sanctuaires" leur permettaient d'alimenter leurs opérations dans tout le delta, la région de Saïgon et une partie du Centre. Ils jouaient pour leurs forces le rôle qu'a joué la Chine communiste pour le Viet-Minh en lutte contre les Français. Désormais - *hanoi* le ravitaillement en armes, munitions et approvisionnements sans peut-être la nourriture, devra provenir du delta tonkinois, c'est-à-dire d'une distance de 1.200 km, par la piste Ho Chi Minh, qui est battue par l'aviation américaine.

Même en tenant compte de ce que les Nord-Vietnamiens contrôleront toute la partie du Cambodge située à l'Est du Mékong il leur faudra, soit chercher à contrôler l'accès par le port de Kompong-Som, c'est-à-dire pratiquement occuper tout le Cambodge avec sa capitale, soit se résigner à restreindre considérablement leur action militaire dans tout le Sud de la péninsule.

Même si les Nord-Vietnamiens sont encore à cette distance, capables d'un effort de guerre suffisant pour occuper Phnom-Penh et s'approcher de Kompong Som il est difficilement concevable que les Cambodgiens gouvernementaux, appuyés par les Américains et les Sud-Vietnamiens, ne soient pas capables de maintenir une tête de pont à Kompong-Som, ce qui rendrait sans utilité l'occupation par les Communistes de l'Ouest du Cambodge et du noeud routier de Phnom-Penh.)

On peut donc raisonnablement considérer comme acquise une atténuation de l'action militaire communiste dans le Sud.

Ainsi, au prix d'un effort supplémentaire limité au Cambodge, l'armée et l'administration sud-Vietnamienne pourront poursuivre l'action de reprise en mains déjà entreprise et récompensée de succès encourageants.

o o o

Du point de vue diplomatique la nécessité, pour les Nord-Vietnamiens de mouvoir leurs effectifs en territoire cambodgien, après les avoir mis en évidence au Laos, dévoile prématurément leurs visées expansionnistes dans la péninsule indochinoise.

Il est exact que leur pénétration au Cambodge (comme c'est le cas aussi au Laos) est couverte par un groupe de nationaux ayant à sa tête une personnalité notoire du pays. Mais, dans les capitales des pays du Sud-Est asiatique, on sait que le Prince Sihanouk, précisément, s'était alarmé de l'occupation d'un tiers de son pays par les Vietnamiens du Nord. On sait qu'il s'était discrètement rapproché des Américains. On sait que les classes moyennes des villes lui sont hostiles.

La convocation par l'Indonésie d'une conférence des pays du Sud-Est asiatique non alignés sur le Communisme est un indice d'inquiétude chez ces nations. Cette inquiétude pourra, pour les Américains, compenser les attaques de propagande actuellement organisées dans le monde entier par les organisations communistes ou sympathisantes.

o o o

Si l'on songe à la contribution que les événements du Cambodge pourraient apporter au règlement de la guerre du Vietnam plusieurs points doivent être gardés en mémoire.

Aujourd'hui l'URSS ne peut voir d'un bon oeil la possibilité d'une extension du Communisme à toute la péninsule indochinoise, en attendant d'autres progrès. Ils savent qu'elle signifierait en réalité une expansion de la Chine.

Lancée par la France l'idée d'une conférence de nations s'emparant du conflit pour tenter de le régler a trouvé un écho favorable mais fugitif à Moscou. J'ai souvent souligné que le conflit entre le Nord et le Sud du Vietnam ne se règlera pas entre les seules parties antagonistes du Vietnam car les leviers de la guerre sont situés à l'extérieur du pays. L'affaiblissement apparent de la notion de négociation entre les combattants se voit donc compensé par l'introduction de la notion de conférence internationale.

On doit tenir pour assuré que la Chine ne participerait pas à une telle conférence, et même s'y opposerait. La question est donc de savoir pendant combien de temps encore le Nord-Vietnam s'obstinera à faire revivre une domination chinoise dont il a été la première victime pendant la majeure partie de son Histoire.

A moins d'une capitulation adjecte des Etats-Unis le Nord-Vietnam, pour se dégager de la Chine, devra renoncer à l'annexion immédiate ou (par la voie d'un gouvernement de coalition) différée du Sud-Vietnam. L'emprise croissante de la Chine sur le Gouvernement de Hanoi et les difficultés militaires en perspective dans le Sud pourraient l'inciter à cette renonciation. Cependant sa situation politique à l'intérieur du Nord-Vietnam est moins solide qu'on le croit et il devrait être assuré que ses opposants internes ne trouveraient pas auprès du Gouvernement du Sud-Vietnam l'appui d'un autre "sanctuaire"

Le caractère du Gouvernement qui, en conséquence des négociations, sera constitué, par les Etats-Unis ~~et le Sud-Vietnam~~, pour succéder à l'actuel Gouvernement militaire, entrera donc tôt ou tard en ligne de compte. Un Gouvernement anti-communiste mais non nécessairement anti-communiste

capable aussi de tenir compte - sans s'y soumettre -
de l'impératif de la proximité chinoise, constituera
inévitavelmente une pièce maîtresse du dispositif
de règlement du conflit. //

X

X

X

21 Mai, 1970.

La déclaration de MAO-TSE-TOUNG diffusée hier par l'Agence
" Chine Nouvelle ", est, à mon sens, avant tout une démonstration
de puissance, dans son extrême orgueil traditionnel, particulièrement
destinée aux pays du tiers-monde et une manière d'affermir la main mise totale et la pression sur les communistes
du Nord Viet-Nam en vue d'empêcher ces derniers de se rapprocher
des Soviétiques qui doivent, par l'entremise de LE-DUAN (Secrétaire général du bureau politique de Hanoi),
leur conseiller la modération en vue d'une proche négociation
politique avec les USA.

Je pense aussi que Mao-Tsé-Toung a voulu en même temps
répliquer au cinglant réquisitoire publié par la "Pravda" qui
accusait Pékin d'ultra-nationalisme, pour mieux faire ressortir
la vraie ligne interprolétarienne de l'URSS.

De toutes façons, Pékin sait bien que quels que soient les
progrès dans la fabrication de leurs armes nucléaires, ils sont
encore, pour quelques années, loin d'atteindre la supériorité
de la force soviétique et américaine dans ce domaine et c'est
pourquoi, en dépit du réel péril chinois pour l'avenir, il
est permis de croire que Mao-Tsé-Toung et son équipe hésitent de
se jeter directement maintenant dans la mêlée. Ce qu'il désire,
semble-t-il, c'est de se servir du conflit indochinois et
du conflit au Proche-Orient pour user et les USA et l'URSS, tout
en faisant secrètement un marchandage global séparément avec
ces deux super-grandes puissances ./.

NGUYEN-DE